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Úvodník 1

Ani jsme se nenadáli a je tu další číslo našeho zpravodaje. Co jsme pro vás
připravili? Kromě tradičních rubrik a informací přinášíme první díl historie vý-
roby automobilů v Kvasinách pečlivě připravený Ladislavem Holoubkem. Ten se
mapováním historie automobilky zabývá již delší dobu a jak říká, nebylo vůbec
lehké do malého prostoru, který zpravodaj nabízí, vtěsnat všechny klíčové udá-
losti, které vývoj výroby automobilů provázely. Doufáme, že i tak tento seriál
přinese zajímavé informace zejména té mladší generaci, která celou sedmdesáti-
letou historii nezažila.
Ještě jedna událost se úzce váže k automobilce. Konečně byla zahájena vý-

stavba přeložky silnice, která má řešit přístup nákladní dopravy do tohoto závodu
a zásadně odlehčit přetíženým místním komunikacím v Solnici i Kvasinách. Ob-
čané bydlící v jejich blízkosti mnoho let trpěli nadměrným provozem zejména
kamionů směřujících do závodu a zpět. V této souvislosti mě také nedávno za-
ujala glosa v Orlickém týdeníku s názvem „Bude konec světa?ÿ, kde autor píše,
cituji: „Zcela náhodou leží totiž přeložce v cestě starý kamenný, snad půltisíciletý
tzv. smírčí kříž. K tomuto kříži se váže pověst pravící, že i svět jednou pomine
a to v okamžiku, kdy starý kamenný kříž na chlumku u Solnice se propadne do
země. Ke konci druhé světové války dopadla a vybuchla nedaleko kříže letecká
bomba a kráter po ní je poslední zachovaný v Čechách. Jděte se tam podívat, ale
spěchejte.ÿ
Tak jsem šel, ale pozdě. Kráter tam byl, ale po bagru, který se již zakousl

do návrší z opuky. Trasa budoucí přeložky tak již dostává konkrétní podobu.
Kříž byl odstraněn a po dokončení stavby by měl být navrácen poblíž svého
původního umístění. Doufám, že bude zasazen dobře, aby hned tak nezapadl a
nenaplnil titulek výše zmiňovaného článku. Aby byla informace o stavbě přeložky
úplná, zbývá uvést, že po uzávěrce zpravodaje proběhne výběrové řízení na stavbu
druhé části přeložky. Ta první část, která se právě staví, končí na rohu bývalého
„manipulákuÿ (investorem je kraj). Druhá část, jejímž investorem je obec, přivede
dopravu až do prostoru závodu. Doufejme, že vše dobře dopadne a brzy se začne
stavět i tam.
V každém čísle zpravodaje se snažíme přinést také něco zajímavého ve formě

přílohy. Tentokrát se budeme věnovat ekologii. Nedávno jsem se na Internetu
dostal náhodou na stránky ekologické organizace Hnutí DUHA a dalším impul-
sem byl dopis, který jsme obdrželi a který otiskujeme dále ve zpravodaji. Dopis
obsahoval také výstřižky zajímavých článků, mj. i o škodlivosti po domácky spa-
lovaných plastů. Výstřižky se nám již bohužel do tohoto vydání nevešly. Dle mého
názoru je to téma, které je potřeba si neustále připomínat a budeme se k němu
občas vracet vzhledem k ochraně životního prostředí a tím i našeho zdraví.

-vk-

Zpět na obsah Kvasinský zpravodaj 26/2004
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Platné obecní vyhlášky

• 1/98 O nakládání s komunálním a
se stavebním odpadem, Schválena:
16. 2. 1998, Účinnost od: 3. 3. 1998

• 2/98 O ochraně přírody a životního
prostředí v obvodu obce, Schválena:
16. 2. 1998, Účinnost od: 3. 3. 1998

• 1/99 O vytvoření a použití účelového
fondu obce v rámci programu po-
skytování státních půjček na opravy
bytového fondu v obci, Schválena:
19. 4. 1999, Účinnost od: 5. 5. 1999

• 3/99 O schválení změny č. 1. ÚPSÚ
Kvasiny, Schválena: 2. 8. 1999, Účin-
nost od: 18. 8. 1999

• 4/99 O hospodaření s byty v do-
mech zvláštního určení v majetku
obce, Schválena: 6. 9. 1999, Účinnost
od: 21. 9. 1999

• 2/01 O schválení změny č. 2. ÚPSÚ
Kvasiny, Schválena: 26. 9. 2001,
Účinnost od: 13. 11. 2001

• 1/04 O místních poplatcích, Schvá-
lena: 9. 2. 2004, Účinnost: 1. 3. 2004

Pavel Ulrich – starosta Obce Kvasiny

Nejen pro nezaměstnané

Zákonem č. 422/ 2003 Sb. se
mění zákon č. 482/1991 Sb. o soci-
ální potřebnosti, ve znění pozděj-
ších předpisů. V praxi to znamená
„přitvrzeníÿ podmínek, které je
nutno splnit pro přiznání dávek
sociální péče.
Odbor sociálních věcí Městského

úřadu v Rychnově nad Kněžnou vyplácí
sociální dávky občanům, kteří se z nej-
různějších důvodů ocitli v situaci, kdy
z vlastních zdrojů nejsou schopni po-
krýt své základní potřeby. Aby občan

mohl sociální dávku pobírat, musí spl-
nit určité předpoklady, předem stano-
vené zákonem. V povědomí široké ve-
řejnosti přetrvává názor, že k pobírání
sociálních dávek stačí, když příjem ob-
čana a jeho rodiny, nedosahuje částek
životního minima a občan splňuje pod-
mínku evidence na úřadu práce.

Dnem 1. ledna 2004 nabyl účin-
nosti zákon č. 422/2003 Sb. ze dne
5. listopadu 2003, na základě kte-
rého dochází ke zpřísnění posuzo-
vání sociální potřebnosti občana,
který žádá o dávku sociální péče,
případně již tuto dávku pobírá.
Zejména se jedná o následující

změny:

• zákon taxativně stanoví, jaké
všechny zákonné nároky musí občan
nejprve uplatnit, než mu může být
sociální dávka přiznána. Zejména se
jedná o uplatnění nároku na dávky
státní sociální podpory, výživné, pří-
spěvek na výživu a úhradu některých
nákladů neprovdané matce, dávky
nemocenského pojištění, důchodo-
vého pojištění atd.

• na občanovi lze požadovat prodej
nebo jiné využití vlastního majetku.
Toto ustanovení není zcela nové,
ovšem nyní zákon tuto podmínku
upřesňuje ( zde např. zákon stanoví
výčet majetku, jehož prodej nelze na
občanovi žádat).

• další výraznou změnou je, že u ob-
čana který má příjem z podnikání
nebo jiné samostatné výdělečné čin-
nosti (majitel platného živnosten-
ského oprávnění), se za průměrný
minimální měsíční příjem považuje
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částka ve výši 50% průměrné mě-
síční mzdy v národním hospodář-
ství za předchozí kalendářní rok. Do
30. 6. 2004 je tedy těmto osobám za-
počítávána částka 7 800 Kč , i když
jejich daňové přiznání vykazuje pří-
jem nižší, nebo vykazují ztrátu. Do-
posud byla započítávána částka ve
výši 4 100 Kč.

• dávku sociální péče dle výše uve-
deného zákona nemůže rovněž pobí-
rat rodič dítěte, které si řádně ne-
plní svoji povinnou školní docházku
a za jedno pololetí školního roku po-
čet neomluvených hodin přesáhne 10
hodin. Neomluvené hodiny se za jed-
notlivé měsíce sčítají.

• zákon nově stanoví, že k výplatě
dávky sociální péče nebude dostaču-
jící pouze evidence žadatele o dávku
na úřadu práce. Žadatel musí pro-
kazovat snahu zabezpečit si příjem
vlastní prací a tuto práci si sám ak-
tivně vyhledávat. V praxi to zna-
mená , že občan nemůže pouze pa-
sivně navštěvovat úřad práce ve sta-
novených termínech, ale sám musí
aktivně sledovat trh práce a tuto
svoji snahu příslušnému orgánu vy-
plácejícímu sociální dávky prokazo-
vat.

• žadatel o dávku sociální péče je rov-
něž povinen osvědčit skutečnosti (
svoje osobní poměry) rozhodné pro
nárok na dávku, její výši nebo vý-
platu a dát písemně souhlas k ově-
ření těchto skutečností, rovněž se na
výzvu dostavit k příslušnému orgánu
vyplácejícímu sociální dávku. Tato
povinnost platí i pro společně po-
suzované osoby. Nesplnění této pod-

mínky opravňuje příslušný orgán vý-
platu dávky zamítnout, nebo zasta-
vit.
Naším záměrem je tímto struč-

ným výčtem informovat širší ve-
řejnost o změnách v zákoně, který
se nějakým způsobem může v
průběhu života dotknout každého
z nás, nebo našich blízkých. V
konkrétních případech jsme Vám
osobně k dispozici na odboru so-
ciálním a zdravotním Městského
úřadu v Rychnově nad Kněžnou,
pracoviště Havlíčkova 136, pří-
zemí (budova bývalého okresního
úřadu), v úředních dnech Po a St.
od 8.00 do 17.00 hod.
Rychnov n.Kn., leden 2004, Bc.

František Vogl, vedoucí odboru SZ,
Věra Königová, vedoucí oddělení dávek
sociální péče.

Přeložka

V současné době probíhá výstavba
přeložky státní silnice II/321, která za-
číná před vjezdem do Solnice od Rych-
nova nad Kněžnou a končí u „manipu-
lákuÿ. Větší část stavby je v katastru
města Solnice, menší díl je na našem
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– kvasinském katastru. Tato stavba by
měla být dokončena v listopadu letoš-
ního roku. Bude na ni navazovat příjez-
dová komunikace do průmyslové zóny.
Na tuto druhou část stavby v součas-
nosti probíhá výběrové řízení. Celková
délka nově stavěných silnic bude asi 1,5
km. -pp-

Poplatky za svoz odpadu

Upozorňujeme občany, že firma
Rund bude vybírat poplatky za svoz a
likvidaci komunálních odpadů ve středu
21. 4. 2004 na Obecním úřadě a to do-
poledne 9,00 - 12,00 a odpoledne 13,00
- 17,00 hodin. -ou-

Sponzoři 14. obecního plesu

Autoklempířství Leoš Maixner
DAN s.r.o. Rychnov n. K.
Energomontáže - p. Votroubek
Firma J. Porkert
Jast s.r.o.Doudleby
KB Rychnov n. K.
Kerson s.r.o. Dobré
Kulturní dům - Marelovi
Krámek pro radost - Zdena Vařáková
Krejčovství - Ladislava Šremrová

Lesy Janeček
Manikúra - pí Bartošová
Masáže - Šárka Motlová
Obec Kvasiny
Obchod Domácí potřeby -Benešovi
Obchod Potraviny - Matrinkovi
Obchodní činnost - Jaromír Novotný
Pohostinství Soudek - pí Vídeňská

Prodej dřeva - Václav Brandejs
RUND Jaroměř
Soukromý zemědělec - Jaroslav Pavel

Zpět na obsah Kvasinský zpravodaj 26/2004
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Stavitelství Vamberk
STRABAG
SZP Semechnice - Josef Pop
Těžba dřeva - Pavel Lukavský ÚSP
Kvasiny
Vamberecká krajka
VCES Solnice

Včelařství - Karel Kučera
Zahradnictví Forejtkovi

Jaroslav Krucký
Josef Nosek
Ing. Petra Ponková
Růžena Tarantová

Zápis ze zasedání zastupitelstva

Zápis
z 9. zasedání Obecního zastupitelstva Kvasiny
konaného dne 9. 2. 2004

Místo konání: Kulturní dům v Kvasinách
Termín: 9. 2. 2004 v 17.00 hodin
Přítomno: 10 členů obecního zastupitelstva
Nepřítomno: Vavera Aleš, omluven – Pavel Vilém, Novotný Jaromír
Jednání řídil: Pavel Ulrich, starosta

1. Zahájení a schválení programu

Zasedání zahájil pan Pavel Ulrich, který členy obecního zastupitelstva přivítal
a konstatoval, že schůze je usnášení schopná nadpoloviční většinou všech členů
zastupitelstva.
Zapisovatelkou z dnešního jednání je určena pí Myšáková.
Návrhová komise je určena ve složení: p. Ing. I. Ešpandr, p. Ing. Z. Škop
Zápis z jednání ověří: p. Ing. Brandejs, p. V. Šíla

Starosta Pavel Ulrich přečetl program podle jednotlivých bodů a navrhl roz-
dělit bod 3 na 3a a 3b. Bod 3a by bylo schválení navrženého rozpočtu obce na
rok 2004 a bod 3b schválení rozpočtu DSO Mikroregionu Bělá. Poté vyzval členy,
aby vznesli připomínky. Připomínky neměl nikdo žádné.
Usnesení: ZO schvaluje program zasedání
Hlasování: usnesení bylo přijato všemi hlasy

2. Kontrola minulého usnesení

Starosta přečetl usnesení z minulého zasedání zastupitelstva konaného dne
15.12.2003. U jednotlivých bodů informoval zastupitele o jejich splnění či kro-
cích, které jsou k tomu učiněny.
8/78 – splněno, dar od Královehradeckého KÚ na volejbalový turnaj byl poskyt-
nut

Zpět na obsah Kvasinský zpravodaj 26/2004
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8/79 – zůstává, zatím je uskutečněn pouze jeden prodej obecního pozemku
8/80 – splněno
8/81 – splněno, smlouva s firmou DATAXA byla podepsána a kontrola byla již
provedena
8/82 – splněno, členové výběrové komise na příjezdovou komunikaci do PZ jsou
již všichni navrženi, včetně zástupců z Auto Škoda Kvasiny.
8/83 – zůstává, výroba schodiště se teprve uskuteční
8/84 – splněno, připomínky k zakladatelské smlouvě a stanovám DSO byly pře-
dány na zakládající schůzi

V 17.20 hod příchod p. Ešpandra

Usnesení: ZO bere na vědomí kontrolu minulého usnesení
Hlasování: usnesení bylo přijato 10 hlasy, hlasování se zdržel: p. I. Ešpandr

3a. Schválení navrženého rozpočtu obce na rok 2004

Všichni členové zastupitelstva měli návrh rozpočtu obce na rok 2004 předem k
dispozici k prostudování. Starosta pouze upozornil na to, že rozpočet je nevyrov-
naný z důvodu větší investiční akce na kapitole silnice. Pan Brandejs informoval,
že příjem z lesního hospodářství nebude 70 tis. Kč, ale přibližně 170 tis. Kč. Proto
se o tuto částku v příjmech navrhovaný rozpočet upravil.

V 17,35 hod příchod sl. Krunčíkové

Usnesení:
1. ZO Kvasiny schvaluje rozpočet obce na rok 2004 jako nevyrovnaný v částce
příjmů 10.889.000,– Kč a výdajů 20.689.000,– Kč. (příloha č. 1. zápisu)

2. Pověřuje radu obce provádět v rámci svých kompetencí úpravy rozpočtu. Fi-
nanční výbor pověřuje rozdělením financí do jednotlivých paragrafů

Hlasování: usnesení bylo přijato 11 hlasy, hlasování se zdržel: sl. Krunčíková

3b. Schválení rozpočtu DSO Mikroregion Bělá

Starosta členy zastupitelstva informoval o vstupu 5. člena do svazku Mikro-
region Bělá a to Bílého Újezda. Všichni měli návrh rozpočtu k dispozici předem.
Rozpočet je navržen jako vyrovnaný v částce 50 tis. Kč na straně příjmů i výdajů
s tím, že každý člen svazku poskytne příspěvek ve výši 10 tis. Kč.
Usnesení: ZO bere rozpočet DSO Bělá na vědomí ve výši 50 tis. Kč v příjmech
a ve výdajích
Hlasování: usnesení bylo přijato 10 hlasy, hlasování se zdržel: p. Ešpandr, p.
Bárta
Dále starosta sdělil, že je třeba schválit příspěvky do obou mikroregionů,

neboť jsme jejich členy.
Usnesení: ZO schvaluje příspěvky na DSO Bělá ve výši 10 tis. Kč za obec a
DSO Rychnovsko 10,- Kč na občana svazku.

Zpět na obsah Kvasinský zpravodaj 26/2004
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Hlasování: všichni hlasovali pro
Slečna Krunčíková měla dotaz, jaké budou příspěvky do dalších dvou svazků,

jejichž jsme členy. Starosta ji informoval, že Císařské studánce se nic neplatí a
Euroregion ještě žádný návrh neposlal.

4. Schválení vyhlášky o místních poplatcích

Novou vyhláškou se již zabývala rada obce a předložila ji zastupitelstvu ke
schválení. Starosta informoval, že navrženou vyhlášku nechal zkontrolovat práv-
ním oddělením bývalého Okresního úřadu. Přečetl zastupitelům drobné úpravy,
které je nutné z právního hlediska pozměnit, nebo odstranit. Chyby byly opra-
veny a schvalovala se upravená verze.
Usnesení: ZO schvaluje vyhlášku č. 1 o místních poplatcích a pověřuje starostu
jejím vydáním
Hlasování: usnesení bylo přijato všemi hlasy

5. Schválení dodavatele havarijní opravy střechy č.p. 276

Rada na základě nabídky doporučila na opravu střechy p. Effenberka, který
by opravu provedl za cenu 59.900,– Kč.
Usnesení: ZO schvaluje na základě doporučení rady opravu střechy č.p. 276
panem Effenberkem a pověřuje starostu objednáním prací
Hlasování: usnesení bylo přijato 11 hlasy, hlasování se zdržel: Ing. P. Ponková

6. Schválení dodavatele na opravu osvětlení ZŠ Kvasiny

Jedná se o vnitřní osvětlení tříd a školní družiny. Oprava byla nabídnuta
firmou Neon, která je ochotná opravu provést v průběhu jarních prázdnin, kdy
děti nechodí do školy.
Usnesení: ZO schvaluje zadat opravu osvětlení ZŠ Kvasiny firmě Neon a pově-
řuje starostu objednáním těchto prací
Hlasování: usnesení bylo přijato všemi hlasy

7. Různé záležitosti obce

Schválení dodavatele na opravu veřejného osvětlení v obci

Rada na základě cenových nabídek vybrala p. Aleše Dostála, který byl podle
hodinových sazeb nejlevnější a navíc je místní.
Usnesení: ZO schvaluje předloženou smlouvu o dílo a pověřuje starostu jejím
podpisem
Hlasování: usnesení bylo přijato všemi hlasy

Schválení směrnic na rok 2004
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Všichni členové dostali připomínky ke směrnicím, které předložila firma Da-
taxa, která prováděla na obci vnitřní audit. Pan Ešpandr upozornil na to, že
připomínka ke směrnici č. 1 není jasná a bude se s ní muset podrobněji seznámit.
Bylo dohodnuto, že se změní výše vstupní ceny drobného hmotného majetku,
který se poníží na 1.000,– Kč z původních 3.000,– Kč. Ve směrnici č. 3 se již
nebudou zásoby dělit pod a), b), c), d), ale budou uvedeny všechny najednou.
Dále se změní požadovaná výše částky na předběžný audit a to na částku nad
1.000,– Kč z původních 400,– Kč.
Usnesení: ZO schvaluje úpravy vnitroorganizačních směrnic 2, 3 a 12 pro rok
2004 a pověřuje starostu vydáním směrnic 2-12/2004 a přípravou směrnice č. 1
do dalšího zasedání ZO
Hlasování: usnesení bylo přijato 11 hlasy, hlasování se zdržel: p. Kalous

Dodatek ke zřizovací listině ZŠ Kvasiny

Obec byla upozorněna kontrolní firmou Dataxa na nesrovnalosti ve zřizovací
listině ZŠ Kvasiny, kde se mluví zároveň o výpůjčce a správě u movitého majetku.
Z tohoto důvodu je nutné zrušit dodatek smlouvy o výpůjčce na movitý majetek
a vyhotovit dodatek nový u zřizovací listiny, který dá vše do pořádku.
Usnesení: ZO schvaluje dodatek č.1 zřizovací listiny ZŠ Kvasiny. Movitý majetek
bude škole předán do správy, u smlouvy o výpůjčce bude zrušen dodatek č. 1 o
výpůjčce movitého majetku. Starosta je pověřen podpisem dodatku.
Hlasování: usnesení bylo přijato všemi hlasy

Zůstatek financí na účtu Školy za rok 2003

Pan Mgr. Kalous členy zastupitelstva seznámil s finanční situací školy. Celková
dotace obce na provoz školy byla 450.080,– Kč z toho bylo vyčerpáno 312.863,30
Kč Celkový zůstatek a rozdíl tedy činí 137.216,70 Kč. Poté se rozvinula dlouhá
diskuse, co s tímto zůstatkem provést. Zda ho obec škole ponechá a dá jí o to
méně peněz v roce 2004, nebo zda si peníze má škola ponechat a v roce 2004
jí obec poukáže znovu to, co bylo narozpočtováno, a nebo peníze vrátí škola na
účet obce na kapitolu škola a obec jí bude peníze postupně poskytovat do výše
rozpočtu.
Usnesení: ZO bere na vědomí finanční zůstatek na účtu školy a schvaluje jeho
převod na účet obce.
Hlasování: pro hlasovalo 6 členů, hlasování se zdržel: p. Škop, p. Štěpánek, p.
Kalous, p. Brandejs, pí Krucká, sl. Krunčíková
Toto usnesení přijato nebylo, otázka převodu financí se bude znovu řešit na

příštím zasedání ZO.

Naplněnost školy žáky na rok 2004/2005

Pan Mgr. Kalous informoval o předpokládaném stavu žáků k 1.září 2004 na
základě zapsaných dětí do první třídy. Škola by neměla být podlimitní a kuchyň
by proto měla být plně vytížená.
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Usnesení: ZO bere na vědomí zprávu o předpokládaném počtu žáků k 1. září
2004
Hlasování: usnesení bylo přijalo všemi hlasy

Zajištění dodávky obědů v ZŠ Kvasiny

Nastala diskuse, zda je výhodné předělat školní kuchyň tak, aby vyhovovala
hygienickým normám, nebo zda zřídit pouze výdejnu jídel. Také se znovu disku-
tovalo o zřízení hospodářské činnosti na základě vaření obědů cizím strávníkům.
Usnesení: ZO pověřuje starostu zadáním vypracování finanční rozvahy na re-
konstrukci stávající kuchyně školy a nebo rekonstrukci na výdejnu do 100 jídel
denně.
Hlasování: usnesení bylo přijato 11 hlasy, hlasování se zdržel: P. Ulrich

8. Diskuse

V rámci diskuse se probíral soupis akcí, které jsou v Obci Kvasiny v plánu a
které měli předložit všichni zastupitelé. Probíralo se, které akce jsou důležité a
které méně. Které jsou aktuální a které jsou s výhledem několika let, nebo které
by se uskutečnily pouze v případě získání dotace.
Zastupitelstvo obce vzalo plán akcí na vědomí (příloha č. 2 zápisu) a rozdělilo

ho na 2 skupiny:
- skupinu 1-20, na akce, které se z rozpočtu uskuteční
- ostatní akce, které zůstávají ve výhledu na další roky

Na závěr starosta poděkoval zastupitelům za účast a schůzi ukončil.

Z činnosti kulturní komise

Letos připravila kulturní komise
naší obce celou řadu akcí pro kulturní
vyžití mladých i starších občanů. 13.
února byl uspořádán už tradiční 14.
obecní ples. Děkujeme na tomto místě
sponzorům, kteří nám umožnili hrát v
tombole o téměř 200 cen. Poděkování
patří také skupině moderního tance,
která v předtančení předvedla svůj in-
spirativní repertoár a panu Náglovi za
hudbu k tanci.

29. února se obzvláště vydařil maš-
karní ples pro děti. Maminky a babičky

měly tolik skvělých nápadů, že nezá-

-jk-

vislá porota měla mnoho starostí, jak
vybrat ty nejlepší masky. Sál se hemžil
broučky, motýly, princeznami, čaroděj-
nicemi a šašky, kočičkami a mnoha dal-
šími zvířátky, vojáky a Indiány. Všichni
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byli pozoruhodní a zasloužili odměnu.
A také ji dostali. Za masku nebo v sou-
těžích. Děti tančily při známých pís-
ničkách, které citlivě vybíral diskžokej
pan Franc. Také tombola byla úspěšná
a ceny velmi rychle rozebrány. Odpo-
ledne přineslo dobrou náladu malým i
velkým.

Na neděli 21. března jsme pozvali
do našeho KD opět pana Havla z Vy-
sokého Mýta s literárně hudebním po-
řadem pro děti ”Byla jednou jedna po-
hádka” podle Eduarda Petišky a s ob-
rázky A. Zmatlíkové. Pan Havel má
s dětským publikem dlouholeté zkuše-
nosti, a tak jsou jeho pořady kvalitní.
Bylo nám líto, že přišla na jeho předsta-
vení jen polovina diváků, než bylo na
představení prvním. Pan Havel proto
nabídl na 7. listopadu divadélko tro-
chu jinak. Bude i pro větší děti, kterým
poradí, jak si loutky udělat a jak si s
nimi hrát. Kdo bude chtít, bude hrát
s panem Havlem. Tak se zatím těšte a
hlavně přijďte.

Také v dalších měsících připravíme
kulturní akce pro pobavení i pro pou-
čení. Na příklad v květnu to bude velká
kuličkiáda a procházka kouzelným le-
sem pohádek. Rozhlížejte se pozorně

po plakátech a poslouchejte obecní roz-
hlas. A nezapomeňte, že vás rádi na na-
šich akcích uvítáme, protože je připra-
vujeme pro vás.

-jk-

Maškarní karneval

Základní škola Kvasiny moc dě-
kuje všem maminkám, babičkám a te-
tám za napečené cukrovinky, které jsme
mohli prodat na maškarním karnevalu
29. února v KD. Za zákusky jsme vy-
brali 1 311 korun, které věnujeme dě-
tem. Cukroví napekly rodiny: Kul-
hánkova, Pluhařova, Pohlova, Daníč-
kova, Jirčíkova, Ulrichova, Šremrova,
Rýdlova, Kulštejnova, Noskova, Koblá-
sova, Maixnerova, Motyčkova, Klapa-
lova, Polívkova a rodina Novotných.

Všem děkuje Vladimír Kalous

Volejbalový klub informuje

Ani zimní čas nebyl pro volejbalisty
důvodem k odpočinku. Našich 9 druž-
stev se aktivně připravuje na zahájení
jarní části sezóny 2003/04. Trénuje se
převážně 2x týdně a navíc se o sobotách
hrají různé turnaje. Příprava se koná ve
čtyřech tělocvičnách v Solnici a v Rych-
nově n. Kn., což stojí oddíl nemálo fi-
nančních prostředků.

Zimní turnaje.

Krajský volejbalový svaz uspořádal
pro družstva žen hrající krajské soutěže
dlouhodobý zimní turnaj.
• 1. kolo jsme uspořádali my 7. 2. v tě-
locvičně školy ve Skuhrově n. B., vý-
sledky:
Skupina „Aÿ: Nové Město, AŠ Kva-
siny B, Sokol Pouchov
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Skupina „Bÿ: Sokol Plotiště, AŠ
Kvasiny A, Sokol Albrechtice, Orel
Hradec Králové

• 2.kolo hrané 22. 2. v Novém Městě n.
M., výsledky:
Nové Město,Sokol Albrechtice, AŠ
Kvasiny B, Orel Hradec Králové

• 3. kolo hrané 13. 3. v Borohrádku,
výsledky:
AŠ Kvasiny B, Sokol Albrechtice, So-
kol Plotiště, Sokol Pouchov

• Závěrečné finále se hraje 28. 3. a bu-
dou se sčítat všechny výsledky ze
všech čtyřech turnajů.

Výzva - perspektiva.

Náš oddíl má za sebou již 63 let čin-
nosti. V současné době máme 9 druž-
stev, ale nemáme to hlavní - kde přes
zimu trénovat. Zajišťování tělocvičen
převážně ve večerních hodinách stojí
mnoho finančních prostředků, máme
dopravní potíže a je to i velká ča-
sová ztráta pro všechny. Oddíl má stále
smůlu! Jelikož jsme vždy patřili pod zá-
vodní tělovýchovnou organizaci AZNP,
měnili jsme i různě názvy od Jawa,
Spartak, Auto a Auto Škoda. Tehdy zá-
vod přispěl na výstavbu sportovní haly
SPŠS v Rychnově, kde jsme měli ja-
kési domovské zázemí. Změnou vedení
závodu se situace s Rychnovem zhor-
šila, ale začala výstavba velké sportovní
haly v Solnici. Patřila k největším v
okrese. Dlouho jsme se ale neradovali.
Již při kolaudaci se začalo bourat zá-
zemí a postupně tuto halu ovládla jiná
struktura, kultura, aktivy, taneční zá-
bavy, schůze apod. . Posléze se naše tě-
lovýchovná jednota sloučila s Tatranem
Solnice, měla mnoho oddílů a zabývala
se převážně vylepšováním sportovišť.

Sloučením Škody s firmou Volkswagen
vše padlo, Solnice má svůj sportovní
klub a z Auto Škody zbyl jenom volej-
bal a tenis.
Přestože jsou Kvasiny velkou obcí,

nemáme vlastní zázemí. Jen pro infor-
maci, v okolí je následující stav tělocvi-
čen a hal: Rychnov 11, Solnice 3, Koste-
lec 5, Skuhrov 1, Dobruška 5 atd. . Je-
likož se dle olympijských řádů stěhuje
mnoho sportů do hal, tak i volejbal se
již hraje od krajského přeboru v halách.
Apelujeme tímto na obecní zastupitel-
stvo, aby co nejdříve do plánů na příští
léta zařadilo výstavbu podobného za-
řízení. Máme za to, že by se k tomuto
problému v příštím čísle mohla dále vy-
jádřit i základní škola, tenisový oddíl,
sociální ústav, hasiči a učňovské stře-
disko!

Úspěšná výroční schůze.

Dne 19. 3. 2004 proběhla v kuželně
v Solnici výroční schůze volejbalového
klubu. Zúčastnilo se 33 žáků, žákyň
a dorostenek, dále pak 46 dospělých
členů. Zatímco se mládež bavila kou-
lením kuželek, dospělí hodnotili roční
činnost a své úspěchy i neúspěchy. Byla
podána celková zpráva o sportovní čin-
nosti, hospodaření, zhodnocena brigád-
nická činnost a plány na letošní rok.
Schůze byla zakončena kuželkami, kde
si všichni mohli vyzkoušet záludnosti
tohoto sportu.

† Smutná zpráva.
V první jarní den přišla pro od-

díl zdrcující zpráva. V hradecké nemoc-
nici zemřel náhle Jiří Novotný (1936-
2004). Jirka dělal v letech 1964 až 1990
předsedu našeho oddílu. Jeho zásluhy
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jsou nevyčíslitelné. Podílel se hlavně
na výstavbě areálu, zajišťoval materi-
ální podmínky pro celý oddíl, trénoval
od mužů, přes ženy, mládež až k do-
rostenkám. Dělal mnoho let organizač-
ního pracovníka, rozhodčího, byl čle-
nem OVS RK, řídil tradiční turnaje.
Byl prostě duší celého oddílu. Na ta-
kové lidi nelze prostě zapomenout! Čest
jeho památce.

Alois Vavera

Naši důchodci

V průběhu prvního čtvrtletí se čle-
nové ustaveného Klubu důchodců v
Kvasinách setkali na třech akcích.
V lednu přišlo 11 zájemců na usta-

vující schůzku, na které bylo hlavním
bodem projednání návrhů přítomných
na činnost Klubu v následujícím ob-
dobí tak, aby bylo možné sestavit re-
álný plán akcí.
V únoru jsme využili již jeden z ná-

mětů a uspořádali jsme besedu s kro-
nikářem naší obce panem Karlem Ku-
čerou. Ten nás seznámil s počátky his-
torie Kvasin, zaměstnáním obyvatel, se
vznikem názvů částí obce atp. O tom,
jaký byl zájem u občanů o tuto tema-
tiku, svědčí účast 44 návštěvníků, kteří
se shodli na tom, že je žádoucí v těchto
besedách pokračovat.
V březnu jsme proto uspořádali dru-

hou část besedy s kronikářem obce,
ve které byly probrány skutečnosti ve-
doucí ke vzniku průmyslu, období I.
světové války, vznik pošty, školy a život
v obci za první republiky a za druhé
světové války. Této akce se již zúčast-
nilo 60 pozorných posluchačů. Na této
schůzce byl zjišťován zájem o členství

v Klubu, ke kterému se přihlásilo zatím
25 osob. Přibudou další?
Předběžný plán akcí do konce roku

2004 máme následující:
• Již 15. dubna v 17:00 ho-
din uspořádáme v KD Kva-
siny přednášku pana Ing. Jana
Hégra „Alois Jirásek a Or-
lické horyÿ, na kterou vás tímto
zveme.

• V květnu pojedeme linkovým auto-
busem do Deštného na turistickou
vycházku podle zdatnosti účastníků.

• Na červen plánujeme návštěvu Sed-
loňova, kde si prohlédneme známou
skalku. Na místo se dopravíme auto-
busem BASPO a možná si prohléd-
neme i jiné zajímavosti v okolí.

• V červenci vyjedeme víkendbusem
na parkoviště pod Masarykovou cha-
tou. Cesta dolů podle dohody – méně
zdatní Šerlišský mlýn, Zákoutí.

• V srpnu pomůžeme při organizo-
vání připravovaného srazu kvasin-
ských rodáků. (Pozn. redakce: pokud
se bude konat, zastupitelstvo není v
tomto směru jednotné a určitě by
byl zajímavý i názor občanů na toto
téma).

• Na září připravíme výpravu do Ještě-
tic, kde posedíme v příjemném pro-
středí, pobavíme se, zazpíváme a
možná i zatančíme.

• Říjen už bude sychravý, a tak v
tomto měsíci uspořádáme besedu na
téma „Kdo co umíÿ (koníčky, ruční
práce, četba).

• V listopadu budeme pokračovat se
seznamováním s kvasinskou kroni-
kou.

• Prosinec je měsícem Vánoc, a proto
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připravíme přednášku o zdraví: vý-
živa, doplňky stravy, ovoce, vita-
míny.

• V průběhu roku snad bude i mož-
nost zájezdu na divadlo, nebo pěkné
kino. Také bude možné zúčastnit se
některých zájezdů Klubu důchodců
AUTO – Škoda, když bude jejich po-
čet zájemců malý.

Z uvedeného přehledu je patrné, že
činnost bude bohatá a jednotlivé akce
jistě uspokojí jejich účastníky a poskyt-
nou jim zábavu i poučení. Pokud proto
někdo z vás chce vstoupit do Klubu
kvasinských důchodců, může se přihlá-
sit buď na některé akci, nebo přímo u
p. Dittrichové nebo p. Krucké.

Výbor Klubu kvasinských důchodců

Solnická solná stezka

Solnická solná stezka bude v letoš-
ním roce vedena přes naší obec a proto
vám pro informaci uvádíme její prav-
děpodobné trasy. Budeme rádi, když si
některou z nich vyberete, projdete ji a
uděláte tak něco pro své zdraví.

Trasa č. 5 „Kvasinskáÿ 6 km

Solnice, Podskalská, park, pod au-
tomobilkou, kvasinská škola, kravín,
do ústavu, KONTROLA, Šárkou zpět.
Celá trasa po vlastním značení. Start i
cíl na fotbalovém hřišti v Solnici

Trasa č. 4 „Solnickáÿ 14,5 km

Ke kostelu, po zelené značce nad
Lukavici, na rozcestí na modrou do
Skuhrova. KONTROLA. Po vlastním
značení na hrad. Hraštice, Boroviny,
Kvasiny – ústav. KONTROLA. Po

vlastním značení Šárkou do Solnice.
Start i cíl na fotbalovém hřišti v Sol-
nici.

Trasa č. 3 „Klečkovÿ, 12,5 km

Autobusem ke Klečkovu, po vlastním
značení na hrad. KONTROLA. Na
modrou značku do Skuhrova. KONT-
ROLA. Po vlastním značení na hrad.
Hraštice, Boroviny, Kvasiny – ústav.
Po vlastním značení Šárkou do Solnice.
Start i cíl na fotbalovém hřišti v Solnici.

Trasa č. 2 „Mnichováÿ, 18,5 km

Autobusem na Jedlovou, po červené na
Panorámu, odtud po modré přes Mni-
chovou ke Klečkovu. KONTROLA a
odbočka na hrad na modrou značku
do Skuhrova. KONTROLA. Po vlast-
ním značení na hrad. Hraštice, Boro-
viny, Kvasiny – ústav. KONTROLA.
Po vlastním značení Šárkou do Solnice.
Start i cíl na fotbalovém hřišti v Solnici.

Trasa č. 1 „Luisino údolíÿ, 31 km

Autobusem do Jedlové, po červené k
Matouši a na Luisino údolí. KONT-
ROLA. Po modré k Orlici, po žluté k
Panorámě a pod Špičák. Po zelené na
Šediviny ke kostelu, odtud po žluté na
Prázovu boudu, Lomy, na Mýto nad
Osečnicí. Zde na modrou ke Klečkovu.
KONTROLA a odbočka na hrad na
modrou značku do Skuhrova. KONT-
ROLA. Po vlastním značení na hrad.
Hraštice, Boroviny, Kvasiny – ústav.
KONTROLA. Po vlastním značení Šár-
kou do Solnice. Start i cíl na fotbalovém
hřišti v Solnici.

Přijďte na start, budete vítáni.
J. Krucký
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Sběr železa

V pátek odpoledne dne 16. dubna
2004 provedou dobrovolní hasiči z Kva-
sin tradiční sběr starého železa. Žádáme
občany, kteří se chtějí železného šrotu
zbavit, aby ho připravili podél cest.

hasiči

Své ANO si řekli

Od vydání minulého zpravodaje ni-
kdo z Kvasin neuzavřel sňatek.

Vítáme

Počátkem roku se naše obec roz-
rostla o dva nové občánky:
Michal Herman se narodil v prosinci

2003 a Anna Ságnerová se narodila v
únoru 2004.
Novým občánkům přejeme do ži-

vota hodně štestí a šťastným rodičům
gratulujeme.

Blahopřejeme

Vážení čtenáři, ve společenské rub-
rice pravidelně blahopřejeme všem na-
šim spoluobčanům, kteří v příslušném
období dosáhli věku 70 let a více. Po-
kud si někdo nepřeje být zde uveden,
nechť nám to prosím oznámí, jinak vy-
cházíme z údajů evidence obyvatel ve-
deném na obecním úřadě.
V následujících měsících oslaví své

narozeniny tito naši spoluobčané:

Duben

Anna Kuncová 76
Božena Holoubková 73
Libuše Chaloupková 74
Olga Bubeníčková 79

Karel Jirsa 74
Drahuše Klugerová 81
Marie Dohnálková 78
Vlasta Ehlová 76
Oto Linhart 76
Cyril Vašek 77
František Vích 86
Marie Kulštejnová 72
Hedvika Havlová 83
Emílie Dvořáková 85

Květen

Miroslav Rotter 71
Josef Hanuš 77
Marie Hlaváčková 75
Alois Štěpán 87
Ladislav Ponka 72
František Zima 72
Václav Ešpandr 70
Vladimír Žid 70
Zdenka Ponková 72
Miroslav Chocholouš 73
Josef Bárta 92
Zdenka Hanušová 73
Marie Paštiková 78

Červen

Bohumila Koblásová 70
Milada Chamrádová 79
Marie Židová 82
Alois Piskora 80
Miroslav Hanuš 72
Miroslav Trojan 72
Věra Čtvrtečková 81
Vlasta Vašková 77
Ján Kostelej 70
Miloslava Červená 72
František Lorenc 72
Josef Nosek 75

Všem přejeme pevné zdraví a hodně
duševní pohody do dalších let.
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Členové kulturní komise přijdou s
malým dárkem osobně poblahopřát ob-
čanům, kterří v tomto roce slaví 70, 75,
80 a 85 let. Občany, kterým je více, než
85 let navštěvujeme každý rok. Pokud
si někdo nepřeje osobní návštěvu, nechť
to oznámí na obecním úřadě.

Vzpomínáme

Václav Šremr zemřel ve věku 81 let.
Jiří Velcl (chovanec ÚSP) zemřel ve
věku 36 let. Anna Orlovičová zemřela
ve věku 49 let. Zuzana Muchová (chova-
nec ÚSP) zemřela 27. 1. 2004 v nedoži-
tých 19 letech. Marie Kuncová zemřela
v 74 letech.
Vážení pozůstalí, přijměte projev

hluboké soustrasti.

Tříkrálová sbírka 2004

Poznámka redakce:
Redakce se tímto omlouvá P. Myšákové, úřednici obecního úřadu, která nám dodává ově-

řené dokumenty. V minulém čísle jsme nedopatřením otiskli jí neověřený zápis ze zasedání
zastupitelstva, který bohužel obsahoval některé gramatické chyby.

Zeptali jsme se také starosty na to, jak bude proveden jarní úklid v obci, kde by mohli
pomoci občané, kde obec . . . - bohužel bez odezvy. redakce

Zpět na obsah Kvasinský zpravodaj 26/2004
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Historie kvasinské automobilky

V letošním roce uplyne 70 let od doby, kdy byl v roce 1934 vyroben v Kvasi-
nách první automobil. Od Jawy 700, až po dnešní Škodu Superb, opustily brány
závodu desítky typů osobních vozů v mnoha variantách a provedeních. Mnohé z
nich se nesmazatelně zapsaly do historie firmy Škoda, i do historie automobilové
výroby v naší republice. Tisíce vozů vyrobených v Kvasinách zamířily za hranice
naší vlasti, kde šířily dobré jméno firmy a byly dokladem poctivé práce několika
generací zaměstnanců, kteří se za sedm desítek let ve zdejším závodě vystřídaly.
Za celé toto období se několikrát změnilo firemní logo na průčelí závodu, lidé však
zůstávali. A právě schopnosti a tvůrčí invence zaměstnanců závodu jsou největší
devizou, kterou kvasinská automobilka vždy disponovala. Nejinak je tomu i v
současnosti. Od základu se však změnila nejen tvář závodu, jeho strojní a tech-
nologické vybavení, ale především metody a organizace práce a konečně i výrobek
samotný.
Přestože význam závodu a výsledky jeho práce daleko přesahují hranice ves-

nice, regionu i státu, najde se jistě mnoho obyvatel Kvasin, kteří o vzniku, historii
a současnosti automobilky vědí jen velice málo. Ve čtyřech vydáních ročníku 2004
se budou moci čtenáři zpravodaje seznámit s nejdůležitějšími událostmi a pře-
hledem výroby kvasinské automobilky.
Díky pomoci mnoha bývalých i současných zaměstnanců a pamětníků začátků

automobilové výroby v Kvasinách se podařilo nashromáždit velké množství ob-
razových a písemných materiálů, z nichž čerpá i tento přehled. Vzhledem k ome-
zenému rozsahu jednotlivých kapitol však nebylo možné vtěsnat do nich všechny
události, které by si to zasloužily. Také rozsah popisu jednotlivých událostí ne-
musí být vždy úměrný jejich historické důležitosti. Jednotlivé kapitoly zachycují
následující období z historie závodu:

kapitola 1 – vznik závodu a historie výroby do r. 1945
kapitola 2 – historie výroby v letech 1945 - 1969
kapitola 3 – historie výroby v letech 1970 – 1991
kapitola 4 – historie výroby od roku 1991 do současnosti

Kvasiny před rokem 1928.

Orlický a podorlický kraj byl tradičně zemědělský. Průmyslová výroba sem
začala postupně pronikat až ve druhé polovině 19. století. Dochází k přechodu
od řemeslné a manufakturní výroby k výrobě průmyslové. Prosperují především
textilní, kožedělné, dřevařské a v menší míře i kovozpracující podniky. Závody se
postupně mechanizují. Vodní pohon je stále častěji nahrazován párou a elektři-
nou. Oživení výroby, rozvoj obchodu a snadnější spojení se světem znamenalo
budování železnic v našem kraji.
Věrným obrazem rozvoje podorlického kraje bylo i dění v Kvasinách a okolí.

Zpět na obsah Kvasinský zpravodaj 26/2004
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Zde se vedle čistě zemědělských činností začínají objevovat i první kroky pozdější
průmyslové výroby. V 17. 18. a 19. století na území obce postupně vznikají a opět
zanikají pily, mlýny, pivovary, papírny, tkalcovny a bělidla. V r. 1801 vyrůstá ne-
daleko zámku cihelna s kruhovou pecí. Výroba se pak zde udržela téměř 130 let. V

letech 1850 – 1880 dosáhla v Kvasinách
největšího rozmachu přírodní bělidla. V
roce 1893 byla vystavěna a zprovozněna
Rychnovsko - Solnická dráha. V násle-
dujícím roce byla u nádraží Solnice za-
hájena stavba nové parní pily. Ta zpra-
covává bohaté zásoby dřeva plaveného
z Orlických hor do Kvasin po řece Bělé.
Součástí pily se stává bednárna, která
na místě část dřeva zpracovává.Nádraží v Solnici s cihelnou v pozadí

Založení závodu.

Ing. F. K. Janeček

Když ve dvacátých letech minulého století hledal mladý
ambiciózní inženýr – milovník zbraní a především automo-
bilů František Karel Janeček místo, kde by mohl založit
vlastní firmu na výrobu osobních vozů, obrátil pozornost do
rodného kraje svého otce Ing. Františka Janečka. Ten patřil
mezi nejúspěšnější průmyslníky první čs. republiky. Byl za-
kladatelem fy. Jawa a majitelem pražské zbrojovky, závodů
v Týnci n.S., Brodcích a Nových Zámcích. F. Janeček dispo-
nuje především potřebným kapitálem, který umožní synovi
postavit se na vlastní nohy. V roce 1928 se naskýtá možnost
odkoupení solnického panství se zámkem v Kvasinách, ke
kterému patří nejen množství lesů v Orlických horách, ale

i velkostatek, cihelna a především pak parní pila s bednárnou. Výhodná poloha
těchto objektů u nádraží vedla otce i syna Janečkovy k rozhodnutí, že právě zde
vybudují svoji továrnu. Nový majitel – F. K. Janeček – oddělil správu panství od
vedení závodu a v roce 1931 přesídlil do nového rodinného sídla na zámku v Kva-
sinách. 15. 6. 1934 je oficiálně založena nová firma Ing. F. K. Janeček – továrna
karoserií. Již v roce 1934 zahajuje Janeček montáž prvních karoserií. V několika
dalších letech je stávající pila zmodernizována. Vyrostly potřebné montážní haly
a sklady.

Zpět na obsah Kvasinský zpravodaj 26/2004
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První vozy se značkou Jawa.

Jawa 700 v provedení roadster

Za podpory svého otce a v duchu jeho
tradic rozhodl se mladý průmyslník využít
pro svůj první vůz uzavření licenční smlouvy.
Jeho volba padla na vůz fy. DKW. Typ Meis-
terklasse 701 se stal základem lidového vozu
Jawa 700. V r. 1934 jsou z dovezených dílů
postaveny první karoserie osobních automo-
bilů, které nesou na kapotě znak firmy Jawa.
Veřejnosti se vůz Jawa 700 oficiálně předsta-
vil na jarním pražském autosalonu ve dnech 7. až 15. dubna 1934. Firma Jawa
byla tehdy spojována především s úspěšnou výrobou motocyklů. Nyní se snaží
proniknout i na automobilový trh. Postupně jsou dodávané díly nahrazovány do-
mácí výrobou. Po prvních roadsterech následovaly kabriolety a nakonec limuzíny.
Všechna provedení byla konstrukčně založena na dřevěné kostře s ohýbanými dře-
věnými povrchovými panely. Ty byly potaženy imitací kůže. Velká pozornost byla
věnována impregnaci všech dřevěných dílů. Přesto se však velice brzy ukázalo,
že do zdejšího podnebí není tato koncepce vhodná. Postupně jsou proto dřevěné
panely nahrazovány plechovými díly. Do roku 1936 bylo vyrobeno celkem 1 242
karoserií Jawa 700.

Již od r. 1935 pracuje konstrukční oddělení na automo-
bilu vlastní koncepce. Janeček oslovil konstruktéra Z. Piláta,
aby navrhl koncepci nového vozu. Ten ve spolupráci s V. Po-
korným navrhl koncepčně zcela ojedinělý automobil. Druhý

prototyp navrhla dvojice R. Vykoukal s karosářem Z. Kejvalem. Jejich návrh byl
v r. 1936 s konečnou platností schválen a naplno se rozběhla příprava výroby.
Zkušební tratí pro první prototypy se stává cesta z Kvasin přes zámeček Pádolí,
Luisino údolí až na hřeben Orlických hor. Především úvozová lesní cesta z Pádolí
(740 m.n.m.) na Maruši (1040 m.n.m.), byla prubířským kamenem jak pro po-
honný agregát, tak pro podvozek i karoserii Minoru. Všechny díly byly průběžně
kontrolovány a případná slabá místa byla konstrukčně upravena.

Jawa 600 Minor kabriolet

Na pražském autosalonu v listopadu 1937
je vystavena novinka pod označením Jawa
600 Minor. Vůz byl vyráběn postupně v pro-
vedeních roadster, kabriolet a limuzína. Těsně
před 2. světovou válkou se vyrábí vojenská
verze Minoru. V Kvasinách vyrobené karo-
serie jsou dráhou převáženy do závodů Jawa
v Týnci n.Sáz. a Brodcích, kde probíhá vý-
roba motorů a finální montáž. V prvních vá-
lečných letech se vyrábí již jen uzavřená li-
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muzína.Výroba je postupně utlumována a končí v roce 1941. Celkem bylo do r.
41 vyrobeno 3 450 karoserií Jawa 600 Minor.
Až do roku 1945 pak závod plně přešel čás-

tečně na válečnou výrobu a z části vyráběl i pro
civilní sektor. Transportní bedny na munici a
materiál, brzdařské budky pro železniční vagony,
dodávky pro leteckou továrnu Avia Čakovice a
další výrobky. Nacházeli zde uplatnění zaměst-
nanci všech profesí, které závod zaměstnával při
dřívější výrobě automobilů. Truhláři, zámečníci,
lakýrníci i čalouníci. Od roku 1935 však probíhá
v závodě sousedícím s karosárnou zcela odlišná
produkce. Janeček postavil za obecní cestou několik objektů tzv. chemické vý-
roby. Zde si vyrábí pod značkou Jalak pro vlastní potřebu a později i pro velko-
obchod nitrolaky, syntetické a fermežové barvy. Chemická výroba je vedena Ing.
K. Pávem. Její provoz je ekonomicky daleko stabilnější a pomáhá v obtížných ob-
dobích dotovat prodělečnou karosárnu. V dobře vybavených laboratořích probíhá
po celou dobu války výzkum nových laků a klimatické zkoušky jejich vzorků.
Zajímavou kapitolou chemické výroby v Kvasinách byl výzkum a pozdější

výroba dentální pryskyřice. Tento materiál byl ve válce nedostatkový a zdroje
jeho dovozu z Německa byly válkou zničeny. Úspěšný výzkum přinesl své ovoce.
V poválečných letech se kvasinský závod stal prvním výrobcem této pryskyřice
v kontinentální Evropě.

Ředitelem dolního závodu – karosárny, je
po celou dobu války Z. Kejval. Pod jeho ve-
dením zde v těžkých letech, zcela skrytě před
zraky okupantů, probíhal vývoj nového vozu.
Do něho vkládal Kejval naděje pro pováleč-
nou výrobu automobilů zn. Jawa a s tím spo-
jený i další rozvoj kvasinského závodu. Do
konce války tak vzniklo a bylo odzkoušeno
několik prototypů nástupce Jawy Minor. V
květnu 1945 pak byla připravena výroba vozu
nesoucího pracovní označení Jawa Minor II.
Po celou dobu války připravoval Z. Kejval i

smělé plány na další rozvoj automobilové výroby v Kvasinách. Poválečné události
však nebyly pro značku Jawa příznivé a nasměrovaly postupně vývoj zdejšího zá-
vodu jiným směrem.

Prototyp vozu Jawa Minor II
z roku 1945

Copyright c© 2004 Škoda Auto a.s. Kvasiny
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Umíte si pomoci sami?

A nakonec jedna zpráva, která k
nám dorazila z hlubin Internetu.
Dejme tomu, že je čtvrt na sedm

večer a vy jedete autem domů (samo-
zřejmě sám) po nezvykle těžké práci.
Jste opravdu unaven, není vám dobře
a máte pocit marnosti. Náhle pocítíte
v hrudi prudkou bolest, která se začne
šířit do paže a až do spodní čelisti. Jste
několik kilometrů od nejbližší nemoc-
nice, ale naneštěstí nevíte, zda budete
schopen tam dojet.
CO MŮŽETE UDĚLAT ?
Máte kurz první pomoci, ale ten,

kdo vás tam učil, vám zapomněl říci,
jak ji poskytnout sám sobě. Protože
lidé jsou často sami, když utrpí ná-
hlou srdeční příhodu, je tento článek
asi na místě. Člověku, jemuž přestane
srdce pravidelně tlouci a který začne
omdlévat, zbývá bez cizí pomoci jen
asi 10 sekund(!), než ztratí vědomí. Ale
takto postižený člověk si může sám po-
moci tím, že bude opakovaně a velmi
silně kašlat. Před každým zakašláním
je třeba se hluboce nadechnout a kaš-
lat se musí zhluboka a dlouze, jako kdy-
byste chtěl hluboko z plic vykašlat hlen,
a zakašlání je nutno opakovat každé dvě
vteřiny, dokud nepřijde pomoc nebo do-
kud neucítíte, že srdce opět tluče nor-
málně. Hluboké vdechy dodají do plic
kyslík a pohyby při kašli stlačují srdce a
udržují krevní oběh. Tlak na srdce také
pomůže obnovit jeho normální rytmus.
Tímto způsobem se oběť srdečního zá-
chvatu dokáže dostat do nemocnice.
Jestliže každý z vás, kdo si přečte

tuto zprávu, ji předá dalším 10 lidem,
můžete se vsadit, že zachráníme ale-

spoň jeden život.
Autor: F. Daniel Rochman, MD,

Rochester General Hospital, USA

Přišel nám dopis

Díky panu starostovi se v obci
mnoho věcí mění k lepšímu, to musí
uznat každý, kdo vidí, mnohý vidět ne-
chce - kritizuje. Nechci kritizovat, pro-
sím jen o další zlepšení prostředí v obci,
vztahů mezi sousedy, což uznáte, je i
Vaším úmyslem.
Ve zpravodaji správně píšete(v upo-

zornění OÚ) o úpravě větví stromů a
keřů, aby nebránily v chůzi, či projíž-
dění auta. V příštím zpravodaji by toto
mohlo být zopakováno s tím, aby ob-
čané odstranili větve, keře, co prorůs-
tají či přesahují na pozemky sousedů
- v rámci dobrých sousedských vztahů.
Paní Krucká upozorňuje na to, že mlá-
dež nemá vyžití, hromadí se po auto-
busových zastávkách, dělají nepořádek,
ničí lavičky, výplně - skla. Je to také
důsledek rodičů, že své „dětiÿ nekont-
rolují, mnohdy nehlídají ani děti z 1. -
5. třídy i menší. Děti kradou dříví (na
různé boudy), lezou do zahrad, kradou
ovoce (když je sezóna), ničí keře, ploty
a kde jsou rodiče?
A nebylo by od věci otisknout, nebo

udělat výtah z těchto článků - pro
všechny občany, kteří pěstují slepice a
pálí doma plasty a není těch lidí málo,
co nám ostatním kazí vzduch v obci.
Dík za pochopení, příspěvky přijí-

máte a prý i anonymní - ale za toto,
co píšu, bychom se mohli i podepsat a
nejenom my!
P.S. Jízdní řády ve zpravodaji SU-

PER!
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provede ve vaší obci mobilní svoz nebezpečných odpadů

                     Vybírané nebezpečné odpady:
• oleje a nebo tuky
• barvy, lepidla, pryskyři ce
• rozpouštědla
• kyseliny, hydroxidy, fotochemikálie
• detergenty, odmašťovací prostředky  
• staré léky
• pesticidy 
• akumulátory (i plné)
• monočlánky
• ledničky, mrazničky
• televizory
• zář ivky, výbojky             

Další odpady, které od Vás odebereme:
• elektropřístroje  radia,

 vysavače, pračky, sporáky, atd.
• pneumatiky (osobní)

OSTATNÍ ODPADY NEODEBÍRÁME!  ODPADY NENECHÁVEJTE
NA STANOVIŠTI BEZ DOZORU, VYČKEJTE NAŠEHO PŘÍJEZDU !

ODLOŽENÉ ODPADY NEBUDOU ODVEZENY, ALE BUDOU
PONECHÁNY NA MÍSTĚ !

Odpad odebereme i od drobných podnikatelů za úhradu.

tel: 494 629 050    fax: 494 629 070    mobil: 602 492 059

Dne: 24. dubna 2004

Stanoviště: KVASINY zast. ČSAD u konzumu 8,00 – 8,25 hod 
u požární zbrojnice 8,30 – 8,55 hod
u Soudku 9,00 – 9,25 hod

Přineste nám svůj odpad !
Chraňte naše životní prostředí !

Občané obce Kvasiny si sami hradí zneškodnění
televizí, elektropřístrojů, pneumatik a ledniček:
televize 7,40Kč/kg, lednička 200 Kč/ks,
elektropř ístroje 21,Kč/ks,
pneumatika osobní 15,80 Kč/ks
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